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Správa železniční dopravní cesty hodlá během příštích tří let zrekonstruovat 
nejméně 120 železničních stanic. Plány železničářů se pohybují od statisícových 
investic do malých stanic po stamilionové rekonstrukce největších nádraží. BYZNYS / str. 5

Kolem Babišova nákupu 
dluhopisů panuje ticho
Ministr financí ani jemu 
podřízená Finanční správa 
nechtějí prozradit, jak se 
postaví k případu spor-
ného nákupu dluhopisů 
Agrofertu. K vysvětlení 
vyzvala Andreje Babiše 
jak opozice, tak šéf lidovců 
Pavel Bělobrádek a posla-
nec ČSSD Václav Klučka 
z vládních řad. str. 2

Aukce energií už nemusí 
znamenat úsporu
Spotřebitelská organizace 
dTest v únoru zopakuje 
aukci na dodávky 
energií pro domácnosti. 
Na rozdíl od loňska ovšem 
domácnosti nemohou 
od aukce čekat výrazné 
úspory v nákladech 
na elektřinu a plyn. str. 6 

La La Land vyrovnal 
oscarový rekord
Novinka režiséra Damiena 
Chazellea La La Land 
získala 14 nominací 
na Oscara, čímž vyrovnala 
historické rekordy snímků  
Vše o Evě a Titanic. Český 
animovaný kraťas Happy 
End se do konečného 
finále neprobojoval. str. 15
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České firmy  
v emirátech
V Dubaji se už šetří stejně  
jako v Evropě, říká prezident  
Czech Business Council  
Pavel Foubík.

ROZHOVOR

str. 12–13

Bakalův 
výprodej
Zdeněk Bakala se 
zbavil další společnosti 
napojené na OKD.

BYZNYS
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LUKÁŠ JELÍNEK:

Dnešní program členů vlády: 
Sobotka a Herman do muzea, 
Babiš a Pelikán do výchovné-
ho ústavu. Tak to má být.

twitter.com/e15news
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Kapitáni nejsou
Řidiči už nechybějí pouze na silnicích, nýbrž 
i na vodě. Nadějní kluci raději dělají plavčíky 
za malé peníze, než by se postavili jako kapi-
táni na velitelské stanoviště a převzali za loď 
odpovědnost. S patřičným ohodnocením. Tak se 
tento týden vyjádřil v deníku E15 rejdař Lukáš 
Hradský. Škarohlída by mohlo napadnout, 
jestli tím částečně nevysvětlil tolik propíraný 
problém nízkých českých mezd.
 
Českou železnicí se prožene stavební vlna, 
po jejímž opadnutí se budou nádraží blýskat 
jako v dobách Františka Josefa I. Plány Správy 
železniční dopravní cesty jsou velkolepé. Jenže 
jedna věc je opravit zchátralé baráky za peníze 
evropských daňových poplatníků, druhá věc je 
najít pro ně smysluplné využití. Pro začátek by 
to chtělo oprášit dobrou tradici českých nádraž-
ních pohostinství. 
 
Ministr dopravy Dan Ťok se zapojil do oblí-
bené hry svých předchůdců „Uhádni, kdy bude 
dálnice“. Hra se hraje tím častěji, čím blíže jsou 
volby. Ťok nejnověji vyslovil názor, že do Rakous-
ka přes jižní a do Polska přes východní Čechy se 
první řidiči svezou po dálnici v roce 2025. Otrlou 
českou veřejnost to ale nemůže vzrušit. Ví, že 
dosud každý ministr tuto hru spolehlivě prohrál. 

Na závěr dobrá zpráva. Kriminalita loni prud-
ce klesla, vražd bylo nejméně za čtvrt století. 
Pak že není v české kotlině důvod k radosti.

n Finanční správa by po-
dle zákona měla vyzvat 
ministra financí, aby do-
ložil, kde vzal na bondy 
Agrofertu 1,5 miliardy. 

Pavel Otto

Ministr financí Andrej Babiš ani 
jemu podřízená Finanční správa 
nechtějí prozradit, jak se postaví 
k případu sporného nákupu dlu-
hopisů Agrofertu za 1,5 miliardy 
korun. Babišovy výroky v někte-
rých médiích a jeho následné 
prohlášení na tiskové konferenci 
z konce minulého týdne vzbuzují 
otazníky. Hlavně proto, že šéf 
ANO své dříve přiznané příjmy 
navýšil o několik stamilionů. 
K vysvětlení vyzvala ministra jak 
opozice, tak předseda lidovců Pa-
vel Bělobrádek a poslanec ČSSD 
Václav Klučka z vládních řad.

Podle zákona o prokazová-
ní původu majetku platného 
od prosince má nesrovnalosti 
mezi přiznanými příjmy a výdaji 
prověřovat Finanční správa. 
Pokud hodnota neevidovaného 
majetku v porovnání s daňovými 
přiznáními převýší pět milionů 

korun, vyzve poplatníka k pro-
kázání původu tohoto majetku 
a případně ho zdaní. Kromě 
dodatečného zdanění může být 
viník sankcionován do výše sta 
procent hodnoty nepřiznaného 
nebo zatajeného majetku. Za po-
skytnutí nepravdivých údajů pak 
hrozí až tři roky odnětí svobody. 

„Klondike skončil. Drtivá 
většina lidí přivítá, že majetek 
toho, kdo náhle zbohatnul, 
bude zdaněn. Časy zázračného 
bohatnutí na úkor státu a daňo-
vých poplatníků jsou konečně 
za námi,“ prohlásil loni při 
projednávání normy ve sněmov-
ně Babiš.

Zda ho Finanční správa vyzve, 
aby poskytl daňová přiznání 
a doložil tak svá veřejná tvrzení 
o nákupu bondů, není jasné. 
„Vzhledem k zákonné povinnosti 
zachování mlčenlivosti se nelze 
vyjadřovat k záležitostem týka-
jícím se konkrétních daňových 
subjektů,“ sdělila mluvčí správy 
Petra Petlachová.

Jediný, kdo se může vyjádřit 
k tomu, zda je či bude správou 
prověřován, je Babiš. Ten však 
na dotazy deníku E15 nereago-
val. Okolnosti nabytí dluhopisů 
zatím nijak nekomentoval ani 
na sociálních sítích, kde se při-
tom často dělí o své názory.

Kolem Babišova nákupu 
dluhopisů panuje ticho

Protagonisté dne

Petr KELLNER

PODNIKATEL

Nicola STURGEONOVÁ

SKOTSKÁ PREMIÉRKA

Damien CHAZELLE

FILMOVÝ REŽISÉR

Zahájení výstavby školního komple-
xu s názvem Open Gate, který má 
vyrůst na Hanspaulce, je po získání 
územního rozhodnutí o kus blíže.

str. 4

Britská vláda nemusí své rozhodnu-
tí o brexitu konzultovat s regio-
nálními parlamenty. Skotsko se 
verdiktem soudu cítí vyšachované. 

str. 10

Muzikál La La Land ovládl nominace 
na letošní Oscary. S celkem 14 šance-
mi na úspěch navíc vyrovnal historic-
ký rekord filmů Vše o Evě a Titanic.

str. 15

Zápisník  
Jana Šindeláře

JAKO CÍL své první návštěvy v regionech si ministr pro lidská práva, rovné příležitosti a legislativu Jan 
Chvojka vybral Most, kde se byl podívat do komplexu domů nazývaného Stovky (v pozadí). Obyvatelé sídliště 
se dlouhodobě potýkají s vysokým nájemným, zanedbáváním údržby bytů ze strany majitelů, dluhy vůči spo-
lečenství vlastníků jednotek nebo družstvu, přelidněnými byty, ale i se štěnicemi či zápachem.

MINISTR NA STOVKÁCH
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Server Echo24.cz začátkem ledna napsal, že ministr financí a šéf ANO Andrej 
Babiš čelí trestnímu oznámení za nákup dluhopisů Agrofertu. Babiš následně 
poskytl rozhovory Deníku.cz a HN, kde uvedl, že si v letech 1993 až 2015 vydělal 
1,86 miliardy korun hrubého, což po zaplacení daní a pojistného bylo 1,53 miliar- 
dy. Jenže do roku 2013, kdy koupil největší balík dluhopisů za 1,25 miliardy, si 
vydělal jen 1,11 miliardy čistého. Na nákup mu tedy chybělo zhruba 140 milionů, 
a to i za předpokladu, že by neměl žádné životní  náklady. Babiš pak na tiskové 
konferenci řekl, že jeho hrubé příjmy v daném období nebyly 1,86 miliardy, ale 
2,53 miliardy. Jak přišel k dalším více než 650 milionům, nevysvětlil.

Ministrovo žonglování  
s čísly



n Kvůli vypršení pa-
tentů a nástupu účin-
ných náhrad klesly 
roční náklady na cí-
lenou léčbu střevních 
zánětů až o polovinu. 
Zlevnit ji má i první 
registr pacientů s tou-
to chorobou. 

Jan Vávra

Moderní cílená léčba  dokáže 
u pacientů navodit dlouho-
dobé klidové stadium. Ti 
proto mohou zůstat pracov-
ně aktivní a bez závislosti 
na sociálních dávkách. 

Situace se začala měnit 
od roku 2013 spolu s ná-
stupem stejně účinných 
substitutů, které ale nejsou 
zatíženy medicínskými pa-
tenty. „Předepisování moder-
ních léčiv všem pacientům 
s vážnými střevními záněty 
ale dlouho bránila jejich 
vysoká cena,“ uvádí výkonný 
ředitel České asociace far-
maceutických firem (ČAFF) 

Martin Mátl. Teď mohou 
třísettisícové roční nákla-
dy na tento typ léčby pro 
jednoho pacienta klesnout až 
na polovinu. Díky tomu bylo 
možné od roku 2013 podob-
ným poměrem navýšit počet 
pacientů, kterým je předepi-
sována. Stále ji však podstu-
puje jen přibližně desetina 
z celkem 40 tisíc pacientů 
s nespecifikovaným střevním 
zánětem (Crohnova choroba 
či ulcerózní kolitida). Podle 
ČAFF by tento poměr mohl 
v příštích letech dosáhnout 
až 40 procent, nových me-
dikamentů by se tak dočkali 
lidé i s relativně méně závaž-
ným průběhem nemoci.

Zefektivnit léčbu má také 
zřízení prvního registru pa-
cientů se střevními záněty. 
„Jde o do budoucnosti zcela 
zásadní věc, díky níž bychom 
měli získat přehled o klinic-
ké praxi. Například v revma-
tologii funguje registr přes 
deset let, a díky němu je jas-
ně vidět průběh léčby a vývoj 
vedlejších účinků. Taková 
data jsou mnohem užitečněj-

ší než ta z klinických studií, 
které probíhají v umělých 
podmínkách,“ vysvětluje Mi-
lan Lukáš, gastroenterolog 
a předseda České gastroen-
terologické společnosti, jež 
registr, funkční od dubna 
loňského roku, zřizuje. 
Lukáš však dodává, že ne 
všechna centra, kde pa- 
cienty s nespecifikovanými 
střevními záněty léčí, data 
do registru poskytla. 

Nejde o první podobnou 
databázi svého druhu. Snaha 
získat o počtu pacientů, léč-
bě a jejích výsledcích jasná 
data je v posledních letech 
častější. Vzorový registr, 
který poskytuje cenné údaje 
o efektivitě léčby, má již řadu 
let onkologie. Oficiálně pod 
Ústavem zdravotnických 
informací a statistiky nově 
od letoška funguje také Ná-
rodní diabetologický registr. 
Léčba pacientů s cukrovkou 
je totiž stále nákladnější 
a registr má odhalit slabá 
místa zdravotnického sys-
tému, kvůli kterým vznikají 
drahé komplikace.

Léčba chronických střevních 
chorob výrazně zlevňuje

www.E15.cz | 3 |
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Karel Srp nebude členem 
Etické komise pro ocenění 
účastníků odboje a odporu 
proti komunismu. Premiér 
Bohuslav Sobotka (ČSSD) 
odmítl podepsat rozhodnutí 
prezidenta Miloše Zemana 
Srpa do komise jmenovat. Srp 
podle Sobotky není spoleh-
livou osobou a nesplňuje 
zákonné předpoklady pro 
členství v Etické komisi. Podle 
veřejně dostupných informací 
Srp dlouhodobě a opakovaně 
donášel Státní bezpečnosti, 
zdůvodnil Sobotka. 

Zemanův mluvčí Jiří Ov-
čáček uvedl, že Srp v minu-
losti prokázal odvahu, zato 
premiér ji neprojevuje a jde 
za hlasem mediálního main-
streamu. Podle Srpa vycházel 
premiér z neexistujících 
podkladů.

„Pan Karel Srp udě-
lal v době totality hodně 
dobrých věcí pro nezávislou 
kulturu. Bohužel ale udělal 
také špatné věci. Podle ve-

řejně dostupných informací 
dlouhodobě a opakovaně 
donášel Státní bezpečnosti. 
Proto nesplňuje zákonné 
předpoklady, aby se mohl stát 
členem Etické komise, která 
rozhoduje o ocenění pro 
účastníky protikomunistic-
kého odporu,“ uvedl premiér.

Zeman jmenoval Srpa 
členem komise v polovině mi-
nulého týdne. Pětileté funkč-
ní období mu mělo začít 
od dubna. Sobotka dnes však 
ke svému rozhodnutí uvedl, 
že zákon o účastnících odboje 
a odporu proti komunismu 
vyžaduje po členech komise 
„spolehlivost“. Za spolehlivé-
ho se pak nemůže považovat 
člověk, který svým chováním 
od února 1948 do listopadu 
1989 dal důvod k pochybám 
o řádném výkonu funkce čle-
na komise, cituje Úřad vlády 
ustanovení zákona.

Na premiérovu stranu se 
postavili nejen Srpovi někdej-
ší spolupracovníci, ale i sama 
komise. Podle jejího předsedy 
Jiřího Kauckého Srp nespl-
ňuje podmínku spolehlivosti 
pro členství v komisi. Srp 
kvůli tomu nedostal osvěd-
čení protikomunistického 
odbojáře, o jehož udílení by 
jako člen komise spolurozho-
doval. /čtk/  NÁZORY str. 14

Sobotka jde proti Zemanovi

Obce s jaderným 
úložištěm si polepší 
Obce, na jejichž katastrál-
ním území se nachází úloži-
ště radioaktivních odpadů, 
si mají finančně polepšit. 
Počítá s tím návrh nařízení 
vlády. Příspěvek pro obce 
činí v současnosti čtyři mi- 
liony korun ročně. Nově mají 
mít obce kromě toho nárok 
i na příspěvek 10 tisíc korun 
za každý metr krychlový 
odpadu uloženého v daném 
roce. 

Nemovitosti  v řadě obcí 
podraží 
Navýšení daně z nemovitých 
věcí pomocí takzvaného 
místního koeficientu letos 
využilo 599 obcí a měst 
z celkového počtu zhru-
ba 6250 obcí. Vyplývá to 
z informací od Generálního 
finančního ředitelství. Loni 

využilo navýšení místního 
koeficientu o 26 obcí méně.

Ministerstvo chce 
zlepšení infrastruktury 
Ministerstvo pro místní 
rozvoj má na zlepšení 
infrastruktury mateřských, 
základních, středních 
a vyšších odborných škol 
připraveno 1,9 miliardy 
korun z evropských fondů. 
Podpora půjde na výstavbu 
nových budov nebo rekon-
strukci stávajících.

Centrála proti zločinu 
bilancovala
Nově vzniklá Národní centrá-
ly proti organizovanému 
zločinu v loňském roce na-
vrhla obžalobu v 78 kauzách. 
V roce 2015 ukončil zaniklý 
protimafiánský a protiko-
rupční útvar o 14 případů víc, 
o rok dříve o pět méně. /čtk/

Krátce

PREZIDENTSKÁ MEDAILE. 
Karel Srp stál u zrodu Jazzové 
sekce, v roce 2016 jej Miloš 
Zeman ocenil vyznamenáním.
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n Nová škola Open 
Gate pro více než 
600 žáků miliardáře 
Petra Kellnera v Praze 
6 bude mít i vlastní 
hvězdárnu. Stojí to 
v územním rozhodnu-
tí, které stavba nově 
získala. 

Daniel Novák

Nejbohatší Čech Petr Kellner 
významně pokročil v projektu 
na výstavbu svého druhého 
školského komplexu Open 
Gate v Praze-Dejvicích. Stavba 

plánovaná u Evropské třídy 
na pozemcích po zboura-
ném hotelu Praha získala 
od stavebního úřadu Prahy 6 
územní rozhodnutí. 

Je to poslední krok ke sta-
vebnímu povolení a následně 
k vlastní výstavbě. Pokud 
půjde vše hladce, bude moci 
miliardář kopnout do země 
ještě letos. Musí ale splnit 
podmínky typu že stavba 
neomezí provoz ve frekvento-
vané Evropské ulici. „Čekáme 
na vyřízení všech povolení,“ 
odpověděla mluvčí školy Jitka 
Tkadlecová na dotaz ohledně 
konkrétní podoby projektu. 

Škola bude pro 650 žáků 
a sto učitelů, vyplývá z úřední 

dokumentace. To znamená, že 
bude dvakrát tak velká jako 
Open Gate otevřený v roce 
2005 v Babicích u Prahy. 
Plánovaný dejvický komplex 
bude zahrnovat oba stupně 
základní školy a gymnázium. 
V prvním podzemním podlaží 
bude 147 parkovacích stání. 

Škola se bude nacházet 
v místě, kde byly garáže 
Hotelu Praha. Na jeho místě 
bude mít dejvický Open Gate 
vlastní park. 

O architektonický ná-
vrh se postarala kancelář 
DAM architekti. Ta už má 
na Evropské zářez v podobě 
administrativního centra The 
Blox. Střechy plánované školy 

budou plné zeleně. „Na se-
verovýchodním křídle je 
navržena kupole malé školní 
hvězdárny,“ stojí v územním 
rozhodnutí. 

Akvizice nemovitosti se 
neobešla bez byznysových 
manévrů, při nichž cestičku 
ke koupi Kellnerovi vydláždil 
kontroverzní podnikatel Fran-
tišek Savov. Demoliční výměr 
zase PPF získala za protes-
tů části veřejnosti včetně 
architektů. Jiní projektanti 
na druhou stranu tvrdili, že 
hotel ničím zvláštním zajíma-
vý není a ochranu si nezaslou-
ží. Některé občanské spolky 
se obávaly, že projekt naruší 
charakter čtvrti Hanspaulka.

Kellner je blíž výstavbě 
školy v Dejvicích

Právě v prodeji

Škoda sází na sUV!
kodiaq | Yeti | Polar

264742/41 inzerce

Bulovka má novou 
nájemní smlouvu 
Vedení Prahy po měsících 
vyjednávání schválilo 
novou nájemní smlouvu 
s Nemocnicí Na Bulovce. 
Nemocnice bude městu 
platit přes 28 milionů ko-
run, dosud hradila ročně 
sedm milionů. Nemocnice 
a ministerstvo zdravot-
nictví, které ji provozuje, 
uvedly, že jsou s výsled-
kem jednání spokojené.

V Paláci Euro  bude 
prodejna obuvi
Řetězec se sportovní obuví 
a oblečením Foot Locker 
otevře v polovině roku 
na Václavském náměstí 
svou největší prodejnu 
ve střední Evropě. Obchod 
o rozloze téměř 1500 met-
rů čtverečních zaujme pět 
pater v Paláci Euro. /čtk/

Krátce

Všechny expozice Národního 
muzea v Praze se po generální 
rekonstrukci otevřou do po-
loviny roku 2020. Ke stému 
výročí vzniku Československa 
příští rok v říjnu skončí stav-
ba a v historické budově se 
otevře velká česko-slovenská 
výstava. Při včerejším kont-
rolním dni, kterého se zúčast-
nili i předseda vlády Bohuslav 
Sobotka (ČSSD) a ministr 
kultury Daniel Herman (KDU-

-ČSL), to řekl ředitel muzea 
Michal Lukeš.

V rámci komplexní rekon-
strukce se fasáda budovy 
Národního muzea postupně 
vrací ke svému původnímu 
vzhledu z 19. století. Restau-
rátoři očistili většinu děl 
na čelní straně fasády a výsle-
dek mohou spatřit i kolem-
jdoucí. Světlejší barvu získá 
také sloupořadí poškozené 
střelbou okupačních vojsk 

v srpnu 1968, stopy po stře-
lách ale ve fasádě zůstanou 
jako memento, doplní je 
pamětní deska.

V sálech historické budovy, 
které budou otevřeny příští 
rok na podzim, se již pracuje 
na položení podlah, očištěny 
jsou i zdobené stropy. Také 
stále pokračuje hloubení 
tunelu, který bude propojovat 
historickou a novou budovu 
Národního muzea. /čtk/

Národnímu muzeu se vrátí 
historická podoba jeho fasády

PEČLIVÁ REKONSTRUKCE. V sálech muzea pracují restaurátoři 
na stropních malbách.
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n Správa železnic 
chystá opravy 120 sta- 
nic – od nejmenších 
vísek až po krajská 
města a Prahu.

Jan Šindelář
 

Tvář české železnice by 
se měla v příštích letech 
výrazně změnit k lepšímu. 
Správa železniční dopravní 
cesty chystá vlnu oprav 
nádražních bu-
dov, která nemá 
v posledních 
desetiletích 
obdoby. Plány 
železničářů 
se pohybují 
od statisíco-
vých investic 
do malých stanic 
po stamilionové 
rekonstrukce největ-
ších nádraží. 

Deník E15 se z dokumentů 
SŽDC dopočítal nákladů ve 
výši 4,4 miliardy na příští tři 
roky. V hledáčku je nejméně  
120 stanic. Letošek přitom 
investor pojímá jako rok 
příprav, největší akce spustí 
příští rok. 

Kromě stanic uvedených 
v tabulce se pustí například 
do obnovy pražského smí-
chovského nádraží za zhruba 
sto milionů, nádraží ve Fran-
tiškových Lázních, Berouně 

nebo Jaroměři. Už letos se 
ale dostane na menší stanice, 
například na Malé Svatoňo-
vice na východě Čech, Velké 
Hamry v Libereckém kraji 
nebo pražský Braník. 

SŽDC by letos měla ze 
zmíněné sumy utratit 
zhruba 800 milionů, osmkrát 
více než loni, kdy správa 
začala s drobnými opravami. 
„Budeme se obracet přede-
vším na regionální stavební 
firmy,“ uvedl náměstek šéfa 

SŽDC pro majetek 
Tomáš Drmola. 

Stavebnictví 
větří šanci. 

„Zcela 
určitě je ta-
kový podnět 
velké plus. 
V situaci 

prudkého po-
klesu staveb-

nictví pomůže 
zejména malým 

firmám,“ sdělil 
prezident Svazu podnika-
telů ve stavebnictví Václav 
Matyáš. Připomněl, že objem 
zadaných veřejných staveb-
ních zakázek loni klesl o více 
než třetinu. SŽDC počítá, že 
na nádraží přispějí evropské 
fondy z operačního progra-
mu Doprava. „Budeme se 
jim snažit vyjít vstříc,“ řekl 
první náměstek ministra 
dopravy Tomáš Čoček. Podle 
něj už ministerstvo získalo 
souhlas Evropské komise 

Celkové náklady  
na opravy 120 stanic 

v příštích třech letech 
by měly činit hruba

4,4
miliardy korun.
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Železničáři dají do nádraží miliardy
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12. MEZINÁRODNÍ 
VELETRH DŘEVĚNÝCH 
STAVEB, 
KONSTRUKCÍ 
A MATERIÁLŮ

NEJVĚTŠÍ

V ČR

2. - 5. 2. 2017
Výstaviště Praha - Holešovice
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Současně probíhá veletrh MODERNÍ VYTÁPĚNÍ
a výstava UMĚNÍ DŘEVA.

s financováním rekonstruk-
cí, ale ten se týká jen budov 
na modernizovaných tratích 
či tratích určených k moder-
nizaci. Na zbytek se podle 
Čočka najdou peníze ve stát-
ní pokladně. Ani po skončení 
záchranné akce ale nebude 
vše ideální. „Kdybychom 
chtěli všechna nádraží dát 
do normovaného stavu, tak 
by to stálo asi deset miliard,“ 
řekl ředitel stavebního odbo-
ru SŽDC Milan Čermák.  

NOVÝ KABÁT. Železniční stanice Kostomlaty nad Labem se začala opravovat už loni v říjnu. Akce 
patří k těm malým, náklady činí 3,2 milionu korun.  
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Největší chystané rekonstrukce nádraží  
(zahajované v roce 2018, v milionech korun)

Plzeň hl. n.

Praha hl. n.

Pardubice

Teplice

Č. Buděj. hl. n.

Most

Cheb 

Pramen Správa železniční dopravní cesty

602

504

315

245

166

147

143

Jan Stuchlík

Zdeněk Bakala se zbavil 
další společnosti napojené 
na těžební společnost OKD. 
Jeho CERCL Holdings spolu 
s dalšími akcionáři prodal 
nizozemskou Green Gas 
International, jejíž klíčovou 
dcerou je severomoravská 
firma Green Gas DPB. Od-
střižení od Bakaly by mohlo 
podle některých názorů 
z trhu pomoci české dceři 
v dalším jednání s OKD.

Noví majitelé, Laurent  
Barrieux a Martin Vojta, 
získali v GGI každý poloviční 
podíl. „Věříme, že spolu s ma-

nagementem posílíme pozici 
na trhu a otevřeme nové 
oblasti pro rozvoj,“ uvedli 
v tiskovém prohlášení.  
Barrieux zná poměry na Os-
travsku z dvanáctiletého 
působení ve funkci českého 
šéfa energetické společnosti 
Dalkia, která dnes už v rámci 
Veolie provozuje mimo jiné 
teplárny na Moravě. Vojta 
byl členem představenstva 
Green Gas International 
od roku 2006.

Noví šéfové cenu transak-
ce neuvedli, ale podle zdrojů 
z trhu by se mohla pohybo-
vat kolem deseti milionů eur.
 Více E15.cz

Bakala prodal firmu 
těžící v OKD plyn 

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/bakala-prodal-firmu-green-gas-international-ktera-tezi-dulni-plyn-v-dolech-okd-1328025
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n dTest chystá další 
obří aukci energií pro 
domácnosti. Zatím se 
jich přihlásilo přes  
21 tisíc.

Jan Stuchlík

Možnost ušetřit na cenách 
elektřiny a plynu odběratele 
stále láká. Ukazuje to zájem 
o aukci na dodávky energií 
pro domácnosti, kterou v úno-
ru zopakuje spotřebitelská 
organizace dTest. Zatím se 
zaregistrovalo 21 tisíc domác-
ností, třetina loňského počtu. 
„Na registraci zbývá ještě mě-
síc. Jak se bude aukční den blí-
žit, přihlásí se ještě významný 
počet spotřebitelů,“ věří 
Lukáš Zelený, vedoucí právní-

ho servisu dTestu. Na rozdíl 
od loňska ovšem domácnosti 
nemohou od aukce čekat 
výrazné úspory v nákladech 
na elektřinu a plyn. 

Loni se v den 
aukce prodávala 
silová elektřina 
na rok 2017 
za 586 korun 
za megawatt-
hodinu. Nyní 
je soutěžený 
kontrakt na rok 
2018 o 43 pro-
cent dražší. „Nedo-
kážeme odhadnout, 
jestli dodavatelé budou 
letos ochotni a schopni snížit 
svou marži. Existuje možnost, 
že výsledná cena nebude tak 
nízká jako loni,“ připouští Ze-
lený. Výhodou aukce dTestu je, 
že účastníci nemusejí k vítězi 

tendru přestoupit, nebude-li 
pro ně nabídka dost výhodná. 
Loni jich ke konkurenci přešla 
necelá třetina.

Letos tak nejspíš 
skončí vnímání 

aukcí jako auto-
matů na úspory. 

Šanci na lepší 
nabídku 
mají snad ti, 
kteří se dlouho 
o smlouvy 

na dodávky 
elektřiny a plynu 

nezajímali a mají 
nevýhodné ceny. 

I těm by ale stačilo místo 
aukce vybrat si levnějšího 
dodavatele ve srovnávačích,“ 
uvádí šéf Asociace nezávislých 
dodavatelů energií Jiří Gavor.  
S obchodníky, kteří by v aukci 
energie nabízeli, už dTest jed-

ná od prosince. I letos budou 
muset nabídnout jednoletý 
kontrakt bez dodatečných 
podmínek. „Nově po nich 
ještě chceme, aby dodavatelé 
uváděli nejzazší termín pro 
ukončení smlouvy na vyúčto-
vání či jiných dokumentech, 
jež posílají spotřebitelům. 
Stejný požadavek už od leto-
ška zahrnul ERÚ do etického 
kodexu obchodníků s energie-
mi,“ dodává Zelený.

Právě nový etický kodex 
může udělat dTestu čáru přes 
rozpočet. Dodavatelé by ho 
měli podepsat ještě před aukcí, 
ale to nestihnou. dTest proto 
vyžaduje, aby dodavatelé byli 
přihlášení k loňské verzi a za-
vázali se přihlásit i k nové.

Rozhovor s Lukášem Zeleným 
čtěte na E15.cz

Aukce energií už nemusejí 
znamenat úsporu

Elektřina  
se na burzách oproti  

loňsku prodává o  

43 %
dráž.

Prezident Miloš Zeman navštívil ŠKODA JS
Společnost ŠKODA JS navštívil v rámci své ces-
ty po Plzeňském kraji prezident republiky Miloš 
Zeman. V rozhovoru s vedením firmy ocenil, že 
se udržela po celých šedesát let od svého vzniku 
ve světové špičce, je jedním z lídrů českého jader-
ně-energetického průmyslu a z dodavatele tech-
nologie se změnila v poskytovatele komplexních 
řešení, přičemž realizuje 58 procent tržeb na zahra-
ničních trzích. 

Jako výrazný úspěch hodnotí Miloš Zeman, že se 
ŠKODA JS významně podílí na modernizaci jader-
ných elektráren v České republice, ale i v dalších 
zemích, kde je využívána technologie VVER, a je 
unikátním výrobcem komponent primárního okru-
hu. Ty mají rozhodující vliv na jadernou bezpečnost. 
Ocenil rovněž fakt, že si ŠKODA JS udržela význam-
ný podíl na ukrajinském trhu, a vyjádřil přesvědče-
ní, že tomu tak bude i nadále.  

Poté si prohlédl provoz a diskutoval se zaměst-
nanci společnosti. Připomněl, že v době, kdy byl 
předsedou vlády, se rozhodlo o dokončení dvou 
bloků v JE Temelín, na čemž se významnou měrou 
podílela právě ŠKODA JS. Vyjádřil přání, aby se 
co nejrychleji rozhodlo o výstavbě nových kapacit 
v Dukovanech a v Temelíně a aby se na ní v nejšir-
ším měřítku podílely české firmy.

Dárek. Na  závěr návštěvy předal generální ředitel ŠKODA JS Josef Perlík (vpravo) a obchodní ředitel 
Peter Luptáčik (vlevo) prezidentu Miloši Zemanovi model reaktoru VVER 1000, který ŠKODA JS vyrobila pro 
Jadernou elektrárnu Temelín.

265298/15 inzerce

Kovosvit chce vstoupit 
na německý trh
Firma Kovosvit MAS Se-
zimovo Ústí, která loni ře-
šila své zablokované účty, 
chce letos proniknout na 
německý a rumunský trh.
Věří, že tam uspěje s pěti- 
osými obráběcími centry. 
 Více E15.cz

Lesy ČR koupí čtyři 
stovky Hyundai Tucson
Státní podnik Lesy České 
republiky pořídí letos pro 
své lesníky 411 automobilů 
Hyundai Tucson. Mají stát 
153,2 milionu korun. 

Vimperská masna končí 

Podnik Vimperská masna, 
jenž fungoval od roku 
1963, ukončil výrobu. Na-
vzdory plánu se nedostal 
do zisku, a tak zastavil 
další produkci, uvedl web 
Českého rozhlasu. /čtk/

Krátce

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/kovosvit-chce-po-problemech-expandovat-v-hledacku-ma-nemecko-a-rumunsko-1328015


n Cena za reklamní 
služby letos stoupne 
o osm až deset pro-
cent. Firmy hledají 
lidi i na Ukrajině.

Dušan Kütner

S růstem tuzemské ekono-
miky výrazně stoupl zájem 
firem investovat do rekla-
my. Narážejí ale na velký 
nedostatek kreativců, což 
vede ke zvyšování cen za re-
klamní a PR služby. Letos 
by tak měly hodinové sazby 
stoupnout o osm až deset 
procent.

„Enormně roste poptávka 
po technických oborech. 
Dnešní komunikace je nato-
lik sofistikovaná, že sháníme 
stejné lidi jako Facebook 
nebo třeba antivirová spo-

lečnost Avast, neboť se stále 
více používá elektronická 
komunikace,“ uvedl výkonný 
předseda Asociace komuni-
kačních agentur Marek Hla-
vica. Reklama podle 
něho už zdaleka 
nevystačí jen 
s uměleckými 
profesemi. 
Největší po-
ptávka je tak 
nejen po pro-
gramátorech, 
analyticích dat 
nebo plánova-
čích kampaní, 
ale také například 
po kreativních ředite-
lích. V důsledku nedostatku 
nejenže roste cena práce 
těchto odborníků, ale také 
to reklamní a další agentury 
nutí stále více se poohlížet 
v zahraničí.

www.E15.cz | 7 |

Reklama se potýká  
s nedostatkem lidí 

Hrubé výdaje  
na reklamu loni podle 

agentury Nielsen 
admosphere činily

80,3
miliardy korun.

Pramen Asociace komunikačních agentur

Hodinové sazby pracovníků komunikačních agentur 
(v korunách pro rok 2016)

kreativní ředitel 2696

supervisor 2531

strategický plánovač 2257

account director 1938

art director senior 1775

copywriter 1507

plánovač mediálních kampaní 1264

IT operátor 890

asistent 597 

„Poptávka po kvalitních 
odbornících zvedá cenu 
práce, potažmo cenu služeb 
pro klienty. Také v reklamě 
roste poptávka po kvalitních 

lidech, a tak dříve 
výjimečné zaměst-

návání expertů 
z evropských 
zemí se stává 
nutností,“ 
vysvětluje 
Hlavica.

Trend 
potvrzuje také 

Petr Chajda 
z Asociace medi-

álních agentur. „Nej-
více nás v rozvoji brzdí 

právě nedostatek pracovních 
sil,“ míní Chajda, bývalý šéf 
televizních stanic Prima 
a Barrandov. „Při hledání za-
městnanců se díváme třeba 
do Ostravy, Košic nebo také 
na Ukrajinu. Problémem je 
ale kvalita zaměstnanců,“ 
podotkl.

Zájem o nové lidi plyne 
z růstu reklamního trhu. 
Podle odhadů agentury 
Nielsen admosphere loni 
činily hrubé výdaje na re-
klamu – tedy bez započítání 
množstevních slev, bonusů 
a vzájemných barterů –  
80,3 miliardy korun. Mezi-
ročně to znamená nárůst 
o třináct procent. V odhadu 
přitom nejsou započítány 
výdaje na PR, pořádání even-
tů, sponzoring či náklady 
na vytváření vlastních digi-
tálních aplikací a obsahu.

BUDĚJOVICKÝ BUDVAR loni prodal přes 25 tisíc lahví svého 
právě stočeného nepasterovaného ležáku Budweiser Budvar. 
Kvůli trvanlivosti omezené na pouhých deset dnů se pivo může 
prodávat  jen ve vybraných obchodech na území města České 
Budějovice. Za posledních šest let zvýšil státní pivovar celkový 
výstav z 1,25 milionu na 1,6 milionu hektolitrů. 

RYCHLE SPOTŘEBOVAT
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Léčebné konopí v Česku dojde
n Oficiálního tuzem-
ského pěstitele konopí 
úřady nenašly a o po-
volení k dovozu nikdo 
neprojevil zájem.

Adéla Čabanová
 

Uběhlo 2,5 roku od otevření 
legální cesty léčebného kono-
pí k pacientům prostřednic-
tvím lékáren. Pacienti však 
tuto možnost opět ztrácejí. 
O dodávky do lékáren nemají 

zájem ani čeští pěstitelé, 
ani dovozci ze zahraničí. 
Příčinou může být malý trh, 
anebo také zdejší administ-
rativa.

Léčebné konopí  od české-
ho pěstitele bylo v lékárnách 
k dostání od dubna. Firma 
Elkoplast Slušovice dodala 
z první sklizně 11,2 kilogra-
mu, dosud bylo vydáno  
2,5 kilogramu. Má ale „tr-
vanlivost“ pouze do konce 
ledna. Další úrodu už lékový 
ústav nepřevzal, neboť firma 

včas nedoložila požadova-
ný certifikát. Zhruba třicet 
kilogramů konopí tak zůstalo 
Elkoplastu nezaplacených 
na skladě. Loni v listopadu 
vyhlásil Státní ústav pro kon-
trolu léčiv novou zakázku, 
ale ze dvou uchazečů žádný 
nesplnil podmínky. Další 
výběrové řízení se teprve 
rozbíhá.

V tuto chvíli tak zbývá 
jediná možnost, dovoz. Ov-
šem jen teoreticky. O povo-
lení k dovozu konopí nikdo 

do včerejšího dne na mi-
nisterstvu zdravotnictví 
nepožádal.

Pacientů, kteří léčebné 
konopí z lékárny užívají, je 
v Česku zhruba dvacet až 
třicet měsíčně. Budou muset 
hledat jinou možnost léčby. 
„Pokud nebude na trhu jiná 
šarže konopí, což v této chvíli 
není, bude muset o adekvátní 
léčebné náhradě rozhodnout 
ošetřující lékař,“ vysvětluje 
Beatrix Křížová z Fakultní 
nemocnice Brno.

„To, že tento stát nemůže 
zařídit výrobu kvalitního 
konopí na vlastním území, 
považuji za tragické. Je to 
typickým důkazem chaotické 
politiky a absence plánování 
v našem zdravotnictví,“ říká 
neurolog Martin Jan Stránský, 
jeden z lékařů, kteří mohli 
konopí předepisovat.

Za gram českého léčebného 
konopí platili pacienti zhruba 
sto korun. Dovážené se dříve 
prodávalo třikrát dráž. Kono-
pí se užívá mimo jiné na chro-
nickou bolest, neurologický 
třes vyvolaný Parkinsonovou 
chorobou či nechutenství při 
onkologické léčbě. Více E15.cz
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n Největší šance na to 
stát se sídlem evrop-
ského byznysu má 
Amsterdam.

Karel Pučelík

Vedení finančních spo-
lečností jsou z odchodu 
Británie z Evropské unie 

znepokojeny, zvažují odchod 
z Ostrovů. V hostitelských 
nabídkách rozkolísaným 
firmám nezahálí především 
Amsterdam, probouzejí se 
ale i další evropská města.

Dalšími možnými destina-
cemi, kam by se mohly spo-
lečnosti z Londýna přestě-
hovat, jsou Berlín, Hamburk 
nebo Paříž. Přilákat nové 

firmy se pokouší i Česká 
republika. V případě soukro-
mých společností ale nejsou 
šance Prahy příliš velké.

Rozhodnutí Britů o odcho-
du z Evropské unie samo-
zřejmě nebude bez vlivu 
na ostrovní ekonomiku. Lon-
dýn je v současnosti jedním 
ze světových obchodních 
center, nestabilní politická 

situace ale jeho pozici osla-
buje. Vystoupení premiérky 
Theresy Mayové z minulého 
týdne, ve kterém se přihlásila 
k „tvrdému brexitu“, situaci 
činí obzvláště nepřehlednou. 
Největší vliv má brexit na fi-
nanční sektor. Finanční spo-
lečnosti hledají další možná 
alternativní sídla mezi městy 
členských zemí EU.

Projev Mayové podle brit-
ské BBC vyvolal okamžité re-
akce. Druhá největší britská 
banka HSBC potvrdila své 
předchozí plány na přesu-
nutí tisícovky zaměstnanců 
z Londýna do Paříže, přenést 
své londýnské hlavní sídlo se 
ale zatím nechystá. Podob-
ně se zachovala švýcarská 
banka USB, která rovněž 
přesune část pracovních 
míst na kontinent.

Politická reprezentace 
Amsterdamu už zájem firem 
potvrdila. Se starostou 
vyjednávalo hned několik 
bank a finančních korporací. 
Stěhování do Amsterdamu 
by firmám nepřineslo jen 
výhody. Doposud největším 
problémem je nizozemský 
limit pro odměny bankéřů. 
Odměna může být ve výši 
maximálně dvaceti pro-
cent jejich ročního platu. 
Nizozemský limit je tedy 
přísnější než evropský, který 
dovoluje odměny ve výši sta 
procent ročního výdělku.

S podstatnějšími změnami 
je třeba vyčkat na konečnou 
podobu dohody mezi EU 
a Velkou Británií. Z Londýna 
se zřejmě odstěhují i některé 
finanční instituce, Evropská 
bankovní agentura i pobočky 
úřadů EU.   Více E15.cz

Korporace se ohlížejí po novém 
finančním centru Evropy

VW zaplatí prodejcům v USA 1,2 miliardy dolarů

Soudce amerického oblastního soudu Charles Breyer 
schválil urovnání německého Volkswagenu s prodejci 
v USA kvůli emisnímu skandálu ve výši 1,2 miliardy dola-
rů. Zhruba 650 prodejců v USA tak v příštích 18 měsících 
obdrží v průměru 1,85 milionu dolarů.

Akcie BT kvůli účetnímu skandálu prudce oslabily

Britská telekomunikační firma BT přišla asi o pětinu své 
hodnoty. Její akcie tak zareagovaly na účetní skandál, kvů- 
li němuž musí v italské divizi odepsat 530 milionů liber 
(16,6 miliardy korun) místo předpokládaných 145 milionů.

Europoslanci podpořili obchodní smlouvu s Kanadou

Klíčový výbor Evropského parlamentu podpořil rozsáh-
lou obchodní smlouvu mezi EU a Kanadou, známou jako 
CETA. Europarlament jako celek o ní má hlasovat v únoru, 
pokud ji potvrdí, mohla by v prozatímním režimu začít 
platit už od letošního dubna. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 19,032

Čína 1 3,667

Dánsko 1 3,633

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,601

Japonsko 100 22,179

Kanada 1 18,939

Maďarsko 100 8,709

Norsko 1 3,016

Polsko 1 6,179

Rusko 100 42,449

Švédsko 1 2,845

Švýcarsko 1 25,163

Turecko 1 6,678

USA 1 25,141

Velká Británie 1 31,294

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 24. 1. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 65,40 -0,15 

ČEZ 425,00 0,00 

Erste Bank 764,80 -0,01 

Fortuna 91,90 0,22 

Kofola 398,90 0,48 

KB 888,00 0,23 

Moneta 81,55 0,55 

O2 CR 270,00 0,78 

Pegas 812,00 1,49 

Philip Mor. ČR 13 180,00 -0,07 

TMR 655,00 0,00 

Unipetrol 184,50 0,54 

VIG 613,00 1,31

Celkový objem (v tisících korun) 421 416

Akcie na pražské burze 24. 1. 2017 

NA KŘIŽOVATCE. Britský brexit vyžene z londýnské City i mnohé unijní instituce či jejich pobočky.
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Yahoo

Americká internetová firma se 
ve čtvrtém čtvrtletí vrátila k zisku. 
Ten do konce prosince činil 162 mi-
lionů dolarů ve srovnání se ztrátou 
4,43 miliardy dolarů ve stejném 
období loni. Bez zahrnutí mimo- 
řádných položek zisk činil 25 centů 
na akcii a překonal odhady analy-
tiků, kteří čekali 22 centů na akcii. 
Příjmy činily 1,47 miliardy.

LG Display

Jihokorejskému výrobci obrazo-
vek vzrostl ve čtvrtém čtvrtletí 
provozní zisk na rekordních 
904,3 miliardy wonů (19,5 miliardy 
korun). Firmě pomohlo oživení 
cen obrazovek, zájem o některé 
produkty s vysokou přidanou hod-
notou a příznivý vývoj směnných 
kurzů.

Halliburton

Ztráta americké firmy, která je 
druhým největším poskytovatelem 
služeb pro ropné firmy na světě, se 
ve čtvrtém čtvrtletí loňského roku 
prohloubila na 149 milionů dolarů 
z 28 milionů ve stejném období 
předloni. Důvodem byly hlavně 
mimořádné náklady na urovnání 
sporů a devalvace egyptské libry.

Alibaba Group Holding Ltd.

Čínskému internetovému obchodu 
rostly ve třetím čtvrtletí zisk i pří-
jmy. Čistý zisk stoupl o 43 procent 
na 17,86 miliardy jüanů (65,5 mi- 
liardy korun). Příjmy stouply 
o 54 procent na 53,25 miliardy 
jüanů (195,2 miliardy korun). K růs-
tu přispěla mimořádná nákupní 
událost v listopadu – obdoba 
amerického Černého pátku. /čtk/

Výsledky

WWW.REFLEX.CZ

Jak přispěl František Josef I. 
k utváření české společnosti

Kde se vzaly mýty o „temnu“ 
a „třistaletém žaláři“?

 Co kdyby stavové  
na Bílé hoře vyhráli?  

Mluvili bychom německy?

PRÁVĚ

V PRODEJI!

NOVÝ SPECIÁL REFLEXU

OBJEDNÁVEJTE I PŘES SMS za 89 Kč. SMS posílejte výhradně mobilním telefonem  
na číslo 902 11 ve tvaru: 

FRANTISEKmezeraJMÉNOmezeraPŘÍJMENÍmezeraADRESAmezeraMĚSTOmezeraPSČ
Příklad: FRANTISEK Jan Novak Prubezna 233 Olomouc  25363

Cena každé přijaté SMS je 89 Kč vč. DPH (zahrnuje poštovné i balné).  
Provozuje Czech News Center a.s., infolinka 296 363 199 ve všední dny 8–16 hod., 

www.platmobilem.cz, mobil@cnccenter.cz

265006/34 inzerce

n Navzdory korup- 
čnímu skandálu 
sahajícímu do nejvyš-
ších politických pater 
země a globálnímu 
propadáku jménem 
Galaxy Note7 může 
být jihokorejský 
výrobce elektroniky 
s hospodářskými vý-
sledky spokojen.

Zisk společnosti Samsung 
Electronics se ve čtvrtém 
čtvrtletí více než zdvojnáso-
bil díky rekordnímu zisku 
divize paměťových čipů 
a vysokému prodeji chytrých 
telefonů, které překonaly 
i nákladné stažení přístro-
jů Galaxy Note7 z prodeje 
(od třetího čtvrtletí stálo 
firmu nejméně pět miliard 
dolarů). Čistý zisk za říjen až 
prosinec stoupl na 7,1 bilionu 
wonů (153,2 miliardy korun) 

z předloňských 3,2 bilionu 
wonů, uvedla společnost.

Výsledky překonaly odha-
dy analytiků dotazovaných 
agenturou FactSet, kteří 
čekali zisk 6,52 bilionu wonů. 
Tržby se však téměř nezmě-
nily, činily 53,3 bilionu wonů. 
Provozní zisk vzrostl o polo-
vinu na 9,2 bilionu wonů.

Hlavním pohonem zisku 
firmy je polovodičová divize, 
která se na čtvrtletním pro-
vozním zisku podílela více 
než polovinou. Zisk polovo-
dičové divize činil pět bilionů 
wonů díky vyšší poptávce 
po paměťových čipech od vý-

robců mobilních zařízení 
a provozovatelů serverů.

Navzdory problémům 
s přístroji Galaxy Note7 
spotřebitelé nakupovali jiné 
přístroje firmy, jako Galaxy 
S7 a S7 Edge a další levnější 
přístroje Galaxy. To pomoh-
lo k oživení mobilní divize 
po debaklu s Note7. Mobilní 
divize tak ve čtvrtém čtvrtletí 
vykázala provozní zisk 2,5 bi- 
lionu wonů.

Samsung rovněž oznámil, 
že odkoupí vlastní akcie 
za osm miliard dolarů. Chce 
tak podpořit svoji hodnotu. 
/čtk/ NÁZORY str. 14

Samsung zdvojnásobil zisk

Nejnovější chytrý telefon, který připravuje mobilní divize Samsungu, 
by měl být vybaven službami umělé inteligence, které umožní 
uživatelům dávat přístroji hlasové pokyny. Podobnou službu 
nazvanou Siri mají k dispozici uživatelé iPhonů. Samsung rovněž 
uvedl, že představí „diferencovaný design“, což by mohlo znamenat, 
že představí nový, dlouho očekávaný skládací telefon.

Plány 
mobilní divize

Mexická nápojová skupi-
na Jose Cuervo, která je 
největším výrobcem tequily 
na světě, by již brzy mohla 
uskutečnit odkládanou 
primární nabídku akcií. 
Společnost plánuje 8. února 
stanovit cenu pro primární 
nabídku, ze které chce zís-
kat až miliardu dolarů.

Firma již loni podruhé 
odložila primární nabídku 
poté, co zvolení Donalda 
Trumpa americkým prezi-
dentem poslalo dolů peso 
na rekordní minimum vůči 
dolaru a vyvolalo obavy ze 
zpomalení růstu druhé nej-
větší ekonomiky Latinské 
Ameriky. Podle jednoho ze 
zdrojů Reuters firma pro 

primární nabídku zvažuje 
cenu 30 až 34 peso za akcii 
(35 až 40 korun).

Nyní mexický akciový trh 
oživuje. Od počátku roku si 
hlavní index akciové burzy 
připsal 2,7 procenta. Firma 
by také mohla těžit z pokle-
su pesa k dolaru od voleb 
o 15 procent, které zlevnilo 
produkty firmy na americ-
kém trhu. Severní Amerika 
má na celkovém objemu 
prodeje podíl 60 procent.

Firma však nemůže opo-
minout, že případné zrušení 
nebo opětovné projednání 
dohody o volném obchodu 
NAFTA, kterým hrozí 
Trump, by mohlo mít na její 
podnikání vážný dopad. /čtk/

Největší výrobce 
tequily míří na burzu 

KONTROLA. Základ úspěchu je v důsledném sledování kvality. 
Vědí to i v palírně José Cuervo Tequila Distillery.   
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n Žádný zvrat v roz-
hodnutí britské vlády 
odejít z EU se nečeká. 

Jan Pavec

Vláda Theresy Mayové bude 
potřebovat souhlas parla-
mentu, aby mohla spustit 
proces opuštění EU. Včerejší 
rozhodnutí britského nej-
vyššího soudu může zpozdit 
začátek procesu vystoupení 
z EU, který kabinet chtěl 
spustit už na konci března. 
Pro rozsudek hlasovalo osm 
z 11 přítomných soudců. 
Zvrat v samotném rozhodnu-

tí o brexitu se však nečeká. 
I opoziční labouristé slíbili, že 
budou respektovat výsledek 
referenda. Chtějí ale, aby 
zákon prošel standardním 
parlamentním procesem 
a opozice k němu mohla při-
dávat pozměňovací návrhy. 

Potenciální komplikace by 
mohla představovat nevolená 
Sněmovna lordů, jejíž složení 
není závislé na vůli voličů.
„I od těchto lidí, kteří se často 
stavěli proti brexitu, ale za-
znívá, že budou respektovat 
toto demokratické rozhod-
nutí,“ míní Kryštof Kruliš 
z Asociace pro mezinárodní 
otázky.

Vláda naopak z rozhodnutí 
soudu nebude muset své kro-
ky konzultovat s regionálními 
parlamenty, což by mohlo 
vést k dalšímu prodloužení 
celého procesu. Zejména ze 
strany proevropské skotské 
vlády, jež z unie odejít nechce.
Šéfka skotské vlády Nicola 
Sturgeonová přesto plánuje 
vlastní hlasování ve skotském 
parlamentu. Požaduje zejmé-
na zvláštní přístup k jednot-
nému trhu, což ale londýnská 
vláda odmítá. „Nezačne-li 
kabinet Spojeného králov-
ství projevovat vůči Skotsku 
kousek respektu, postarám 
se, aby si Skotsko mohlo 

zvolit vlastní budoucnost, 
než ho konzervativci stáhnou 
do ekonomické propasti,“ 
hrozí Sturgeonová.

Předseda Nejvyššího soudu 
Spojeného království Lord 
Neuberger upozornil ještě 
na jednu zásadní změnu, 
kvůli níž musí odchod z EU 
projít parlamentem. Brexit 
odstřihne ostrovní království 
i od zdroje práva EU, a ovlivní 
tak mimo jiné práva občanů. 
„Ústava říká, že takové změny 
musí schválit parlament,“ 
uvedl lord Neuberger. „Jinak 
bychom porušili ústavní 
principy, jež se u nás vinou už 
staletími.“  Více E15.cz

Brexit musí schválit 
parlament, rozhodl soud

INICIÁTORKA. Soudní mašinerii rozpohybovali manažerka Gina Millerová (uprostřed) a kadeřník Deir dos Santos, kteří tvrdili, že brexi-
tem přijdou Britové o některá práva, a to se podle nich nemůže stát bez souhlasu parlamentu. Potvrdil to už soud nižší instance.
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Německým ministrem 
zahraničí bude Gabriel
Předseda německé sociál- 
ní demokracie a ministr 
hospodářství Sigmar Gab-
riel se stane novým mini-
strem zahraničí. Gabriel, 
který včera překvapivě 
oznámil, že nebude kandi-
dovat na kancléře a odejde 
z čela strany, ve funkci 
nahradí Franka-Waltera 
Steinmeiera, který se 
v únoru podle všeho stane 
prezidentem země.

Populista Wilders může 
vyhrát, tvrdí průzkumy
Šéf nizozemských na- 
cionalistů Geert Wilders, 
kterému průzkumy dávají 
naději na vítězství v břez-
nových volbách, má jen 
mizivou šanci na vytvo-
ření vlády. Ve 150členném 
parlamentu by jeho Strana 
pro svobodu (PVV) měla 
podle posledních průzku-
mů obdržet až 33 posla-
neckých mandátů. Nadpo-
loviční většina potřebná 
k utvoření stabilní vlády je 
pro ni nedosažitelná. 

Vyhoštění běženci jsou 
už zpět v Afghánistánu
Druhá skupina afghán-
ských migrantů, které 
vyhostily německé úřady, 
přistála včera na letišti 
v Kábulu. Většina z 25 
vrácených běženců jsou 
mladí muži, kteří v Ně-
mecku žili několik let. 
Vyhoštění neúspěšných 
žadatelů o azyl umožnila 
loňská afghánsko-němec-
ká dohoda, jejímž cílem 
je omezit příval migrantů 
do Německa. /čtk/

Krátce

FBI dál povede Comey
Dosavadní šéf Federálního 
úřadu pro vyšetřování (FBI) 
James Comey zůstane nadále 
ve své funkci. Oznámilo to 
americké ministerstvo spra-
vedlnosti. Podle zprávy listu 
The New York Times požádal 
Comeye o setrvání ve funkci 
prezident Donald Trump, 
přestože během volební 
kampaně FBI několikrát 
tvrdě kritizoval.

Podle amerického listu 
by rozhodnutí o Comeyově 

potvrzení ve funkci ušetřilo 
Trumpovi složitou schvalo-
vací bitvu v Senátě. Demo-
kraté mají vůči Comeyovi 
výhrady, protože 11 dnů před 
prezidentskými volbami 
oznámil další vyšetřování 
aféry kolem elektronické 
pošty Hillary Clintonové, 
která využívala soukromý 
poštovní server k rozesílání 
služební pošty. Podle demo-
kratů tím FBI mohla ovlivnit 
výsledek voleb.

Pokud Comey ve vedení 
vyšetřovací agentury zůsta-
ne, bude podle amerického 
listu moci pokračovat ve vy-
šetřování styků spolupra-
covníků Trumpa s Ruskem. 
Předvolební aféra, v níž 
figuruje především bývalý 
šéf Trumpova volebního štá-
bu Paul Manafort, prohlou-
bila podezření, že Moskva 
se snažila ovlivnit výsledek 
amerických voleb v Trumpův 
prospěch. /čtk/

ZŮSTÁVÁ. Ředitel FBI je volen na deset let, prezident jej ale může 
odvolat. Comeye postavil do čela FBI v roce 2013 Barack Obama.

Fo
to

 re
ut

er
s

http://zpravy.e15.cz/zahranicni/politika/britska-politicka-bomba-o-brexitu-musi-rozhodnout-parlament-1328010


www.E15.cz | 11 |

ÚNOROVÉ 
ČÍSLO ČASOPISU

 MOJE PSYCHOLOGIE 
PRÁVĚ V PRODEJI

ZJEDNODUŠTE
SI ŽIVOT
MÉNĚ JE VÍCE!

265268/18 inzerce

n Z kazašské Astany 
odjíždějí spokojeny 
Rusko, Turecko a Írán, 
jež jednání organizo-
valy. Syrští povstalci, 
o něž také šlo, však 
mají výhrady.

První kolo rozhovorů o Sýrii, 
které se uskutečnilo v kazaš-
ské metropoli Astaně, včera 
skončilo dohodou Ruska, 
Turecka a Íránu o vytvoření 
mechanismu monitorování 
porušování příměří v zemi. 
Informoval o tom kazašský 
ministr zahraničí. Podle něj 
tyto tři země využijí svého 
vlivu, aby klid zbraní posílily. 
Jak přesně by mechanismus 
měl fungovat, neuvedl.

Zmocněnec OSN rozho- 
vory v Astaně ocenil, za po-

zitivní je označila také Mos-
kva. Syrští povstalci ale se 
závěrečným prohlášením 
spokojeni nejsou. Vadí jim 
především, že doku-
ment legitimizuje 
vojenskou roli 
Íránu v Sýrii.

Dokument 
uvádí, že 
všechny tři 
země budou 
pokračovat 
ve společném 
úsilí bojovat 
proti Islámskému 
státu a stoupencům 
teroristické sítě al-Káida 
v Sýrii. Vyzývá rovněž syrské 
povstalce, aby se distanco-
vali od radikální skupiny 
Fronta dobytí Sýrie (bývalá 
fronta an-Nusrá napojená 
na al-Káidu). Dokument také 
dodává, že jednání v Astaně 

připravila další, tentokrát 
politické rozhovory o Sýrii, 
které se mají uskutečnit 
v Ženevě 8. února.

Teherán, Moskva 
a Ankara se rovněž 

shodly, že syrský 
konflikt nemá 
vojenské řeše-
ní, a podpořily 
ochotu opo-
zice účastnit 
se únorových 

jednání ve Švý-
carsku.
Dvoudenní 

rozhovory v Astaně 
od počátku doprovázely 
rozpory mezi zástupci po-
vstalců a představiteli vlády 
prezidenta Bašára Asada, 
kteří spolu nejednali přímo. 
Za opozici byli v Astaně 
zástupci skupin bojujících 
proti režimu. /čtk/

Dodržování příměří v Sýrii 
má být monitorováno

Další 
kolo rozhovorů 

o Sýrii by se mělo konat 

8. února
v Ženevě a na pořadu 

mají být politické 
otázky.

HLAVNÍ MĚSTO Francie, které bojuje s chronickým znečiště-
ním a dopravními zácpami, se rozhodlo otestovat samořídicí 
elektrické minibusy EZ10 až pro šest sedících cestujících. 
Kyvadlový spoj spojující v Paříži Lyonské a Slavkovské nádraží 
začal jezdit včera a bude testován do počátku dubna. Vůz 
naváděný GPS jezdí zdarma sedm dní v týdnu.
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V Dubaji se už šetří 
stejně jako v Evropě
n Ještě donedávna prožívala Dubaj zcela nepochopitelný boom. Přestože 
se tam nyní začalo šetřit, příležitostí pro české podniky ve Spojených 
arabských emirátech je pořád dost. „Navíc platí, že pokud si firmy vybudují 
v Dubaji nebo sousedním Abú Dhabí silnou pozici, mnohem snadněji se pak 
prosadí v Kataru, Bahrajnu, Saúdské Arábii nebo v Íránu,“ říká Pavel Foubík, 
prezident Czech Business Council, která jako jediná oficiální organizace 
zastupuje české firmy v Dubaji.

Jan Stuchlík

 V Dubaji už působíte 
deset let. V poslední době 
pomáháte českým firmám 
prorazit na místní trh jako 
prezident Czech Business 
Council v Dubaji. Jak jste 
se do Spojených arabských 
emirátů dostal?
Původně jsme tam jezdili 
o ramadánu na dovolenou. 
Jednoho listopadového rána 
v roce 2003 jsem se vydal 
od hotelu směrem do pouště 
a došel až na místo, kde stál 
stan. V něm byla maketa 
domu. Stál u ní Ind a vy-
právěl, jak v této písečné 
oblasti bude stát brzy 
celá obchodní zóna se 72 
mrakodrapy, v nichž budou 
kanceláře a byty obklopeny 
velkými jezery. Odmala 
jsem snil, že si alespoň 
na nějaký čas vyzkouším žít 

jinde než v Česku. Neodolal 
jsem a uprostřed pouště 
zaplatil rezervační po-
platek. Ve stejný den mne 
jako budoucího klienta 
zařadili do tehdy v Dubaji 
velmi oblíbené ramadánové 
loterie o bydlení zdarma. 
Týden po návratu do Prahy 
mi zazvonil telefon. Bydlení 
jsem opravdu vyhrál, a tím 
v Dubaji začal.

 To zní dost neuvěřitel-
ně.
Nemohl jsem tomu ze 
začátku věřit. Navíc stavba 
se zpožďovala, a přesto-
že jsem nic nezaplatil, 
dostal jsem informaci 
o nároku na kredit 
v přepočtu téměř 
200 tisíc korun. Když 
jsem tam volal, co 
to má znamenat, 
řekli mi, že v Du-

baji platí zákony, že penále 
za zpoždění stavby se platí 
průběžně. O to víc mě ta 
země začala zajímat. 

 Jste spoluzakladatelem 
výrobce pracovních oděvů 
Brudra. Zkoušel jste v Du-
baji prorazit i s pracovní-
mi oděvy?
Myšlenka vytvořit zahra-
niční kanceláře se táhne 
celou historií naší firmy. 
Vždy jsme uvažovali, jak 
bychom mohli kupovat 

levněji komponenty 
nebo i hotové výrobky, 

protože na překla-
dištích mezi Čínou 
a zbytkem světa 
koupíte vše nejlev-
něji. V posledních 
letech se na mne 
obrací řada firem 
s prosbou o radu, 
jak v regionu 

obchodovat. Ve spolupráci 
s agenturou CzechTrade 
proto postupně vznikla 
myšlenka založit spolu 
s firmami, které v emirátech 
působí, Českou obchodní 
komoru v Dubaji a sever-
ních emirátech.

 Co obnáší založení ta-
kové obchodní komory?
V Dubaji platí, že jeden stát 
zastupuje vždy jen jediná 
národní obchodní komora, 
státem schválená, soudem 
registrovaná. A to jsme my. 
Potřebovali jsme schválení 
českým velvyslanectvím. 
Museli jsme mít alespoň 
třicet českých firem, které 
v Dubaji působí a mají 
licenci. A spoustu dalších 
papírů, které nejprve zkou-
mal místní soud. Trvalo to 
rok a půl, než nám zřízení 
komory povolili.

 Kam to vám a vašim 
členům otevřelo dveře?
V prvé řadě na Dubajskou 
obchodní komoru, kde je 
čtyřikrát do roka oficiální se-
tkání všech 46 národních ob-
chodních komor, které tam 
působí. Díky těmto vazbám 
jsme mohli zorganizovat 
třeba česko-íránskou pod-
nikatelskou snídani, která 
odstartovala pro obě strany 

 Největší český 
hit je teď osvětlení 
dubajské opery 
svítidly od Lasvitu.
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Po studiu 
na Právnické 
fakultě 
Univerzity 
Karlovy 
založil se 
spolužákem z vysoké školy 
firmu na výrobu pracovních 
oděvů Brudra. Firmu pomohl 
dovést až na trhy na Dálném 
východě či Středním východě. 
V Česku se podílel na více 
než desítce start-upů 
a obchodních projektů. Je 
prezidentem České obchodní 
komory v Dubaji a severních 
emirátech. Stal se také 
členem klubového výboru 
Emirates Golf Club v Dubaji.

Pavel  
Foubík (47)

 Když chcete mít 
v Dubaji firmu, jen 
přítomnost na místě 
vás přijde ročně 
na 350 tisíc korun. 
A to jste ještě nezačal 
obchodovat, nemáte 
zaměstnance, 
nemáte kde bydlet. 
Když se ale prosadíte, 
odbytiště je obrovské.

řadu obchodních možností. 
Podobně se dostáváme k čín-
ským, americkým, britským 
či nizozemským firmám. 
Členství v Dubajské obchodní 
komoře mně umožnilo se se-
jít se šéfem organizace, která 
zajištuje světovou výstavu 
Expo 2020. Ten by mě jinak 
těžko přijal. Byli jsme první 
národní obchodní komorou, 
která zahájila oficiální spolu-
práci s autoritami Expo 2020. 
Teď čekáme, jestli se Česko 
rozhodne Expa 2020 oficiálně 
zúčastnit.

 
 Mají se do té doby české 

firmy o Expo 2020 zajímat?
Rozhodně ano. Už rok a čtvrt 
je spuštěn dodavatelský 
portál, kde se mohou hlásit 
o zakázky na výstavbu celé-
ho Expa. Šance je od IT tech-
nologií přes dodávky laviček 
až po marketing. Tendry 
jsou otevřené firmám z celé-
ho světa. Pro účast ve vý-
běrovém řízení společnost 
nemusí mít místní licenci. 
Tu bude potřebovat až pro 
skutečnou dodávku na mís-
tě. I kvůli Expu očekávám, 
že v příštích dvou až třech 
letech celý region nabídne 
obchodní příležitosti pro 
rozvoj v podstatě čehokoli. 

 Projevily už české firmy 
zájem o účast na přípravě 
Expa?
Celé Expo 2020 se bude konat 
ve zvláštní a pouze pro tento 
účel vybudované obchodní 
zóně Dubai South. Tam si mo-
hou firmy také zřídit kancelá-
ře a vybudovat výrobu. Osm 
českých firem se už v této 
zóně zaregistrovalo, protože 
očekává účast na zakázkách 
pro budování Expa přímo 
na místě. Jsou to společnosti, 
které dosud v emirátech ne-
byly. Jedna třeba dodává jako 
subdodavatel systémy pro 
automatizovanou obsluhu 
skladových regálů. V sousední 
zóně Jebel Ali už získala kon-
trakt za čtvrt miliardy korun.

 Čím ještě jsou Spojené 
arabské emiráty pro firmy 
zajímavé?
Náklady na pracovní sílu 
jsou ve srovnání s Evropou 
velmi nízké. Dělníci, kteří 
stavějí mrakodrapy, pracují 
v přepočtu i za nějakých pět 
tisíc korun měsíčně šest dnů 
v týdnu. Nicméně s klesající-
mi příjmy z ropy se plánují 
nové daně. Je také pravda, že 
obchodovat v emirátech už 
není tak snadné jako dříve. 
Běžné začínají být tendry úpl-
ně na všechno, konkurence 

roste. Dřív se v Dubaji na pe-
níze tolik nehledělo, teď už se 
šetří stejně jako v Evropě.

 To platí jen o státních 
zakázkách?
Platí to úplně o všem a v celé 
zemi je patrné, že se o peně-
zích začíná přemýšlet. Dřív 
byl boom tak uchvacující, že 
mu nebylo ani možné racio-
nálně porozumět. Teď je vše 
jinak. Dřívější velkorysá aura 
dubajského života ve zlatě se 
pomalu vytrácí.

 Liší se v tomto smyslu 
jednotlivé emiráty?
Spojené arabské emiráty 
tvoří sedm emirátů a kaž-
dý z nich je úplně jiný. Abú 
Dhabí je díky ropě mnoho-
násobně bohatší než emirát 
Dubaj. Abú Dhabí je mnohem 
konzervativnější. Není tam 
tolik obchodních zón ani 
dalších výhod pro podnikání. 
Dubaj svůj rozvoj pojala více 
marketingově. Je to báječná 
show pro lidské oko. Na nej-
vyšší budovu světa, největší 
nákupní centrum na světě, 

na desetiproudovou dálnici se 
snaží nalákat nejen cestovní 
ruch. Zbývající pětice emirátů 
není tak bohatá a teprve se 
snaží najít své místo na slunci 
i tím, že poskytují mírně lev-
nější podmínky ve zvláštních 
obchodních zónách. Řada 
firem má proto nyní licenci 
v Dubaji, ale vyrábí v soused-
ním emirátu Šardžá.

 
 Existují překážky pro 

obchod mezi jednotlivými 
emiráty?
Neuznávají si některé licence. 
Jako Czech Business Council 
jsme třeba pomohli vynika-
jícímu ortopedovi docentu 
Handlovi při vyřizování jeho 
lékařské licence v Dubaji. Ale 
ve zbytku země s ní nemohl 
operovat. Teprve teď se rozjel 
proces, aby si emiráty licence 
začaly uznávat. Netýká se to 
jen zdravotnictví. Hlavně Abú 
Dhabí si trh hlídá. Takže než 
tam firma udělá nějaký ob-
chod, je nucena se zaregistro-
vat a pronajmout si kancelář, 
což akci vždy významně 
prodraží.

 To nevypadá jako přátel-
ské prostředí pro podni-
kání, zvláště pro střední 
firmy, které by se chtěly 
do oblasti vypravit.
Každá česká firma, která už 
v emirátech působí, řekne, 
že ze začátku je cesta velmi 
těžká. Trvá až tři roky, než 
překonáte všechny potíže. 
Objevujete stále nové pře-
kážky, s nimiž jste se nikde 
ve světě nesetkali. Nováčci 
v Dubaji uvítají dobře fun-
gující zahraniční kancelář 
CzechTrade. Společně jsme 
v mnohém schopni začínají-
cím českým firmám pomoci 
počáteční potíže překonat.

 Stojí to za to?
To si musí každý dopředu 
spočítat. Když chcete mít 
v Dubaji firmu, jen přítom-
nost na místě vás přijde 
ročně na 350 tisíc korun. A to 
jste ještě nezačal obchodo-
vat, nemáte zaměstnance, 
nemáte kde bydlet. Když se 
ale prosadíte, odbytiště je 
obrovské. Protože když něco 
dodáte do jedné země v ob-
lasti Perského zálivu, začnou 
to kupovat i v dalších. 

 Dá se tam dosáhnout 
vyšších marží než jinde 
ve světě?
Naše členské firmy jsou 
důkazem, že to tak je. Důležité 
je získat dobré reference. 
Arabové potřebují vidět, že 
produkt funguje v jim blízkém 
prostředí. Internet tam jako 
prodejní kanál moc nefun-
guje. Největší český hit je 
teď osvětlení dubajské opery 
svítidly od Lasvitu. Dovedu si 
představit, že další až desítky 
staveb je teď budou oslovovat, 
aby pro ně udělali něco podob-
ného. Taková je to nádhera.

 Nejvíce se zatím 
do oblasti Perského zálivu 
vyvážejí z Česka auta, 
televize a další elektronická 
zařízení. Co ještě kromě to-
hoto zboží a případně skla 
může Česko tamnímu trhu 
nabídnout?
Máme třeba firmu ComAp 
s pobočkami po celém světě, 
která dodává měřicí a regu-
lační systémy na přístroje 
jako dieselové generátory. 
Překvapilo mě, kam všude 
v zemích Perského zálivu 
řídicí jednotky prodávají. 
Naše IT firmy jako Altron či 
Palaxo zase poskytují spous-
tě místních ministerstev, 

škol a univerzit zálohování, 
správu a ochranu dat. 

 Jaké obchodní možnosti 
nabízejí okolní státy na bře-
hu Perského zálivu?
Velké, protože ať se podívá-
te na Katar nebo na Omán, 
všechny země mají velmi 
dobré výchozí podmínky 
dané ropou. Katar je přitom 
v celkovém rozvoji takových 
deset až patnáct let za Du-
bají. Co si firmy vybudují 
v Dubaji nebo Abú Dhabí, 
mnohem snadněji se pak 
prosadí v Kataru, Bahrajnu, 
Saúdské Arábii nebo v Íránu.

 V čem se projevuje, že 
tyto země jsou deset let 
za Dubají?
Ve všem. Není tam moc ho-
telů, infrastruktura je slabá, 
což poznáte už v letištních 
halách. Benzinových pump 
je desetkrát méně. Dálnice 
nejsou moc velké. Města 
nejsou příliš rozvinutá. 
Obchodních domů je tam 
desetina.

 
 Jak významná je Dubaj 

jako vstupní brána do Írá-
nu, který se po konci 
mezinárodních sankcí začal 
otvírat světu?
Írán a emiráty, zejména 
Dubaj, mají historicky 
velmi blízké pouto. V Dubaji 
se dnes pohybuje kolem 
milionu Íránců. Jako Czech 
Business Council udržujeme 
blízké vztahy s Iran Business 
Council. Takže víme, jak 
do Íránu vstoupit – přímo 
nebo přes ostatní země Per-
ského zálivu. Teď naše člen-
ská firma vyjednává o velké 
zakázce v Íránu i díky tomu, 
že je Íránci znali z Dubaje.



Jak Samsung 
hravě povstal 
z popela
Zatímco v těch nejinovativ-
nějších zemích si už byznys-
meni politiky nekupují, ale 
přímo zaujímají jejich místa, 
spoléhá zbytek světa stále 
ještě na starou osvědčenou 
korupci. Je tomu tak i v Jižní 
Koreji, kde aktuální skandál 
již připravil o pozici prezi-
dentku republiky a maličko 
otřásl i jejím sponzorem, 
konglomerátem Samsung.

Pro Korejce to je citlivé 
téma. Samsung se podílí 
na exportu země dvaceti 
procenty a jeho případné 
potíže jsou automaticky 
potížemi celého národa. 
Není to ovšem téma nové či 
nezvyklé. Obviněním z ko-
rupce několikrát čelil už otec 
současného šéfa Samsungu 
pana Lee. Čelil jim nicméně 
vždy úspěšně. Jeho syn, kte-
rý v čele rodinného podniku 
stojí nyní, zatím také dopadl 
dobře; soud odmítl žádost 
vzít ho do vazby. 

Ostatně i další čerstvé 
zprávy jsou pro Samsung 
příznivé. Firma ohlásila 
výborné kvartální výsledky 

a vykupuje na volném trhu 
své akcie. Kromě toho uza-
vřela aféru hořících telefonů 
Galaxy Note7. Učinila tak 
otevřeným přiznáním toho, 
co bylo zjevné, ale zástupci 
Samsungu to dosud neřekli 
nahlas: management příliš 
tlačil na inženýry a ti zas 
na tloušťku izolační vrstvy 
oddělující kladný pól baterie 
od záporného. Šéf mobilní 
divize D. J. Koh si nyní koneč-
ně posypal hlavu popelem ze 
spálených baterií. Obrazně, 

samozřejmě, i když v tvrdé 
korejské kultuře by nebylo 
příliš divu, kdyby tak učinil 
i doslova.

Jenže nemusel, protože 
ve světle skvělých prodej-
ních výsledků se odpouští 
snáz. Ty výsledky sice nepo-
cházejí přímo z mobilní divi-
ze, ale to je akcionářům pro 
tuto chvíli jedno. Samsung 
skvěle zabodoval prodejem 
svých displejů, a zejména 
čipů všeho druhu od pamě-
tí po procesory. Profituje 
z celosvětové elektronické 

konjunktury. Jako jeden 
z největších dodavatelů 
součástek šikovně vydělává 
a bude vydělávat i na úspě-
ších svých konkurentů: 
donedávna byl klíčovým 
dodavatelem čipů také pro 
Apple, takže každý prodaný 
iPhone byl zdrojem příjmu 
i pro Samsung.

Na tento trend může ko-
rejský konglomerát pohodl-
ně spoléhat i do budoucna. 
Hořící telefony poškodily 
dočasně jeho image, ne však 
jeho zisky. O korupční aféře 
se dá říci víceméně totéž 
– spálil se v ní někdo jiný, 
jmenovitě prezidentka země. 
Ta sice ještě má teoretickou 
šanci vrátit se po vyšetřová-
ní do svého křesla, je to však 
velice nepravděpodobné. 
Jižní Korea ji totiž potřebuje 
méně než pana Lee. Pre-
zidentka je nahraditelná. 
Samsung nikoli. 

Je takové rozložení sil 
dlouhodobě udržitelné? To 
je vážná otázka nejen v Jižní 
Koreji. Hospodářská moc 
má tu politickou pod palcem 
dlouhodobě, relativní novin-
kou však je, že se to nesnaží 
příliš skrývat. To platí v Asii, 
Americe i v Evropě. Jak se 
přesvědčil Samsung, pořád 
ji přece jenom ještě něco 
limituje: fyzikální zákony 
na rozdíl od těch korejských 
beztrestně obcházet nelze. 
Není to velká útěcha, ale 
lepší než nic.

Autor je analytikem IT

Komentář

Petr Koubský
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Hlava státu má 
ještě šanci vrátit se 
do křesla, ale je to 
nepravděpdobné. 
Jižní Korea ji totiž 
potřebuje méně než 
šéfa Samsungu.

Tvář dne 

 Ústavní pořádek Spojeného 
království vyžaduje, aby takové změny 
jednoznačně schválil parlament,

řekl k zahájení jednání o brexitu 
předseda britského Nejvyššího 
soudu lord Neuberger 
str. 10
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Zeman kontra Sobotka
Premiér odmítl kontrasignovat jmenování dlouholetého 
předsedy Jazzové sekce Karla Srpa členem Etické komise. 
Ta rozhoduje o ocenění protikomunistických bojovníků. 
S návrhem na Srpovo jmenování přišel minulý týden 
prezident, předseda vlády ale poukázal na zákon, podle 
nějž mohou v komisi zasedat jen „spolehlivé osoby“. Srp 
na přelomu sedmdesátých a osmdesátých let, doloženo 
svědky, spolupracoval s StB. 

Reakce Hradu na sebe nenechala dlouho čekat, na Twitte-
ru se ozval prezidentův mluvčí. Jak napsal, Srp prokázal 
odvahu v době, kdy nebyla levná. Sobotka prý odvahu ne-
projevuje, jde za hlasem mediálního mainstreamu. Laciný 
argument. Že je Zeman dlouholetým Srpovým příznivcem 
a zastáncem, je známá věc. Stejně jako fakt, že prezident 
neměří jedním metrem. Stačí připomenout nejmenování 
docenta Iva Ošťádala profesorem. Důvod: Podle Hradu 
údajně spolupracoval s StB. A jak se to má se Sobotkovou 
odvahou? Postavit se Zemanovi ve volebním roce na míst-
ní poměry docela odvaha je.
 Jana Havligerová

Když mě přijmete ještě tento týden, jsem ve speciální  
akci jen za 119 korun za kilo.



O Oscara pro nejlepší  
film roku se letos  

utká celkem

devět
snímků.

Komedie z oblasti módního 
průmyslu Zoolander 2 
a snímek o střetu komiksových 
superhrdinů Batman vs. Super- 
man: Úsvit spravedlnosti 
získaly letos nejvíc nominací 
na filmovou anticenu Zlatá 
malina. Mezi nominovanými 
v hereckých kategoriích jsou 
i držitelé Oscarů z minulých let 
Robert De Niro, Ben Affleck 
či Julia Robertsová. Nositele 
Zlaté maliny za nejhorší 
film a za nejhorší režisérský 
a herecký výkon porota oznámí 
25. února.

Ceny čekají také  
na nejhorší filmy

KULTURA www.E15.cz | 15 |

n Válečná romance 
Spojenci s nesouro-
dou dvojicí Brad Pitt 
a Marion Cotillardo-
vá není novým Ang-
lickým pacientem ani 
Casablancou, přesto-
že by chtěla.

Iva Přivřelová

Láska, válka, tajemství, 
k tomu hvězdní herci a exo-
tické prostředí. Teoreticky 
by to novince Spojenci 
mohlo stačit na velkolepou 
romanci plnou citu, jakou 
byl Anglický pacient, který 
smetl obecenstvo i Oscary 
před dvaceti lety. Jenže jeho 
režisér Anthony Minghella 
už zemřel. A ne všichni 
jako on chápou, že natočit 
dobré melodrama vyžaduje 
i kus zdrženlivosti, alespoň 
trochu invence a schopné 
herce.

Robert Zemeckis, 
který se Spojenců ujal, je 
i s Oscarem za Forresta 
Gumpa zapsán jako režisér 
převážně lehčích podíva-
ných s poselstvím. Právě 
on dostal do ruky scénář 
Brita Stevena Knighta, 
jenž naopak díky seriálům 
Peaky Blinders a Taboo 
a filmům jako Východní 
přísliby proslul drsnějšími 
pohledy na lidskou povahu. 
Ve Spojencích se oboje smí-
chalo do středního proudu 
průměrné staromódní špio-
nážní romance. On je agent 
z Kanady v britských služ-
bách, ona z francouzského 
odboje. Potkali se (kde jinde 
než) v Casablance, kde mu-

seli okamžitě předstírat, že 
jsou manželé. V druhé části 
filmu v Londýně, kdy se 
jejich osud zkomplikuje, už 
manželství nepředstírají.

Pokukování po svých 
vzorech jako Casablan-
ca si měli Spojenci radši 
odpustit. Jejich nostalgie, 
pohledná exotika digitálně 
dodělaná českou postpro-
dukční firmou UPP ani 
ještě pohlednější hvězdy 
v kostýmech na míru je 
nezvednou do oblak, k nimž 
vzhlížejí. Zemeckis dvojici 
režíruje obyčejně, neroz-
hodně a tlačí na city. Jejich 
příběh v první polovině běží 
podle očekávání (případ-
ně dle děje prozrazeného 
už v traileru a oficiální 
synopsi). 

Ve druhé půli film spo-
léhá, že Brad Pitt uhraje 
vnitřní emocionální víry 
vášnivě milujícího man-
žela. Jenže Pitt tu vypadá 
nehybně, napjatě a po-
loprázdně a jeho vztah 
k herecky výrazně lepší 
Marion Cotillardové působí 
nedůvěryhodně a cize jako 
jeho francouzština. Na re-
tro Spojence se hezky dívá, 
těžší už je u nich něco cítit.

Autorka je spolupracovnicí redakce

n Muzikál Damiena 
Chazellea získal  
14 nominací na cenu 
americké filmové 
akademie. Český ani-
movaný kraťas Happy 
End se do konečného 
finále neprobojoval.

Stanislav Šulc

Americká filmová akademie 
potvrdila, že miluje muzikály. 
Novinka režiséra Damiena 
Chazellea La La Land získala 
14 nominací na Oscara, čímž 
vyrovnala historické rekordy 
snímků Vše o Evě a Tita-
nic. Akademie vyhlašovala 
nominace brzy ráno výcho-
doamerického času ve zcela 
novém formátu. Vybraní 
herci v předtočených spotech 
ohlašovali nominované a aka-
demie zároveň vše dávala také 
na sociální média a webové 
stránky.

La La Land může uspět 
ve většině kategorií určených 
hraným filmům. Vedle ceny 
za film roku může získat také 
sošky za režii, původní scénář, 
pro oba představitele hlavních 
rolí či v takzvaných technic-
kých kategoriích (kamera, 
střih, zvuk). Hned tři nomina-
ce pak má také v kategoriích 

La La Land vyrovnal 
oscarový rekord

Spojenci

(Velká Británie/USA, melodrama, 
124 minut)
Režie: Robert Zemeckis
Hrají: Brad Pitt, Marion Cotillardová
Premiéra: 26. ledna
Hodnocení: 50 %

Tipy

HBO • 23.35

ULICE 
CLOVERFIELD 10

Trojice lidí 
se schovává 
v podzemním 
bunkru před 
nebezpečím. Co 
když ale jednomu 
z nich přeskočí?

Hvězdy Spojence 
nespasily

nejlepší hudba a nejlepší 
původní skladba.

V hlavní kate-
gorii bude La La 
Landu konku-
rovat dalších 
osm snímků.  
K nejvážněj-
ším kon-
kurentům 
budou patřit 
černošské dra-
ma Moonlight 
(to má celkem 
osm nominací), sci-fi 
Příchozí (také osm nominací) 
a Lion (šest nominací). Dalšími 

kandidáty na Oscara pro film 
roku jsou dramata Fences, 

Hidden Figures a Mís-
to u moře, válečný 

snímek Mela Gib-
sona Hacksaw 
Ridge: Zrození 
hrdiny a temná 
kriminálka Hell 
or High Water.

Nominace 
na 89. Oscary 

tak do velké míry 
potvrdily očekávání 

odborníků. Překvapení 
přinesla především kategorie 
nejlepší celovečerní animo-
vaný film, kde chybí kandidát 
studia Pixar Hledá se Dory, 
a naopak studio Walt Disney 
má ve finálové pětici hned 
dva kandidáty (Zootropolis 
a Odvážnou Vaianu). Do finále 
kategorie nejlepší krátký ani-
movaný film se pak nedostal 
Jan Saska se svým student-
ským snímkem Happy End.

Rekordní dvacátou nomi-
naci pak za výkon ve snímku 
Božská Florence získala Meryl 
Streepová. V kategorii hlavní 
ženský výkon však bude mít 
ostrou konkurenci v podobě 
Isabelly Huppertové (za fran-
couzský snímek Elle) a Emmy 
Stoneové (La La Land).

Konečné výsledky budou 
vyhlášeny 26. února v Holly-
woodu.
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TAJNÁ MISE. 
Z japonského 
kosmodromu 
na ostrově  
Tanegašima 
odstartovala raketa 
H-IIA. Na oběžnou 
dráhu, jejíž 
parametry nebyly 
zveřejněny, úspěšně 
vynesla první 
japonskou vojenskou 
družici sloužící 
k telekomunikačním 
účelům.
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Vědci zjistili, že...

n Drobným zpěvavým 
ptákům se stává to, 
co lidem: přestěhují-li 
se daleko od mateř-
ské země, uchovají 
si „řeč“, která pak 
po dlouhé době zní 
archaicky.

Vědci z Přírodovědecké 
fakulty Univerzity Karlovy 
zjistili, že na Novém Zélandu 
zpívají strnadi obecní patrně 
stejně jako před 150 lety 
ve Velké Británii. Drobní, ná-
padně žlutí pěvci byli kdysi 
na ostrovní stát dovezeni. 
Zatímco v původní domo-

vině se populace strnadů 
časem citelně ztenčila, a tak 
přišla o některá svá „nářečí“, 
na Novém Zélandu jsou tato 

nářečí dodnes slyšet, uvedl 
autor studie Pavel Pipek 
z přírodovědecké fakulty. 
Cílem jeho projektu bylo 

zjistit, jaké změny nastanou 
v ptačím zpěvu, když se ptáci 
vysadí na opačném konci 
světa. O studii otištěné v ča-
sopise Ecography informo-
val i britský deník The Guar- 
dian.

Jen v Česku lze rozeznat 
několik strnadích dialektů, 
které se snaží zmapovat pro-
jekt Nářečí českých strnadů. 
Dialekty se odlišují na zákla-
dě výšky, délky a průběhu 
slabik v koncové části zpěvu.

„Když jsem zjistil, že 
strnad byl vysazen na Nový 
Zéland, napadlo mě použít 
stejnou metodiku, kterou 
jsme použili v Čechách, kdy 
jsme nechali veřejnost, aby 

pořizovala nahrávky. A podí-
vat se, co se za 150 let stalo. 
Zkoumal jsem také historii 
a výsadbu ptáků ze starých 
dokumentů,“ popsal výzkum 
Pipek.

Vědci od roku 2013 
prozkoumali dvě stovky 
záznamů z Nového Zélandu 
a tři stovky z Velké Británie. 
Zachování ptačího nářečí 
přirovnávají k zastaralým 
lidským jazykům, jimiž se 
v některých oblastech dosud 
mluví – například v českých 
vesnicích v rumunském 
Banátu se dodnes používají 
archaická slova typická 
pro češtinu devatenáctého 
století. /čtk/

...novozélandští strnadi si drží britská nářečí

PTAČÍ DIALEKTY. Jen v Česku lze rozeznat několik nářečí strnadí-
ho zpěvu. O jejich zmapování se snaží projekt strnadi.cz.
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